
 

 

 

 

12.5. τις a τίς  

Existují dvě zájmena, která se skloňují jako πλειων. Ačkoli se jedná o odlišná zájmena, 

vypadají stejně – ve všech tvarech – kromě přízvuku. 

Důležitá gramatika 

τις je neurčité zájmeno – někdo, něco 

τίς je tázací zájmeno – kdo? co?1 

Tvoření 

Protože jejich neutrum singuláru je τι a jejich genitiv τινος, skloňují se následovně: 

 sg. pl. 

mask. 

fem. 

neut. mask. 

fem. 

neut. 

N. τις τι τινες τινα 

G. τινος τινος τινων τινων 

D. τινι τινι τισι τισι 

A. τινα τι τινας τινα 

 

Použití 

Jejich použití jako zájmen je celkem jasné. 

např. τίνα θεωρεις;  Koho vidíš?  ἐβλεψα τινα. Uviděl jsem někoho. 

 τίς ἐρχεται;   Kdo přichází? ἀκουει τις.  Někdo poslouchá. 

 περι τίνων λεγεις;  O kom/o čem mluvíš? 
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Obě lze použít jako adjektiva, pokud se musí shodovat se svými podstatnými jmény. 

např.  τίνα μισθον ἐχετε;   Jakou máte odměnu? 

 στρατιωται τινες ἐρχονται.  Nějací vojáci přicházejí. 

 

τί může znamenat také „proč?“ 

např. τί λεγεις; Proč říkáš? (nebo Co říkáš?) 

 

Příklady   

Mk 2,24: τί ποιουσιν τοις σαββασιν ὅ οὐκ ἐξεστιν 

- Proč dělají v sobotu, co není dovoleno? 

Mk 8,29:  ὑμεις δε τίνα με λεγετε εἰναι – Vy však říkáte, že kdo já jsem? 

Mk 11,25: εἰ τι ἐχετε κατα τινος – Jestliže máte něco proti někomu. 

 

Rozlišování mezi τις a τίς 

Existují tři způsoby rozlišování mezi τις (někdo) a τίς (kdo?). 

 Obvykle to objasní kontext (a pokud se myslí τίς, tak se použije otazník). 

 τις (někdo) nemůže být prvním slovem ve větě, zatímco τίς (kdo?) často je. 

 Můžete se naučit relativně jednoduchá pravidla o přízvucích. 

 

Přízvuky 

Úplná pravidla používaní přízvuků jsou komplikována. Následující je však jednoduché a 

téměř stoprocentní: 

Přízvuk na první slabice → τίς, τί (kdo?, co?) 

Žádný přízvuk, nebo přízvuk na druhé slabice → τις, τι (někdo, něco)  

 


